
 

 
Referat 

Møde i følgegruppen torsdag den 10. november 2022 
Rømø Udviklingsplan 

Rømø Havn 
  
  
Møde i følgegruppen torsdag den 10. november 2022 kl. 8.30-10.00  
 
Deltagere 

• Henrik Mikaelsen 
• Martin Iversen 
• Ole Bach-Svendsen  
• Christiane Terhart 
• Bente Krog Bjerrum 
• Conny Brandt 
• Thorkil Hansen 
• Lars-Erik Skydsbjerg  
• Karsten Hagel Jensen (ref.) 

 
Afbud 

• Peter Engel-Andreasen 
• Anders Rahbek 
• Karsten Justesen 
• Henning Bruun 
• Colin Seymor 
• Tom Maas 
• Søren Olesen 
• Martin Skovmand 

 
 
DAGSORDEN 
 

1. Velkomst og kort orientering og Rømø Havn 
 
Thorkil orienterede om Rømø Havns aktiviteter, kommende ejerstrategi og perspektiver. 
 
Claus Atzen har meddelt, at han udtræder af følgegruppen. 
 
Det aftaltes 

• at Thorkil kontakter rederiet om deltagelse i følgegruppen 
• at der tages kontakt til Esmark om deltagelse i følgegruppen 

 
 

2. Siden sidst og opfølgning fra sidste møde v. alle  
  

Nyt fra Tønder Kommune herunder 
• Status for Mulighedsstudie for Lakolk 
• Dialog om Medborgerhuset Rømø Skole 
• Lokalplan Kongsmark 
• Blåt flag contra badepunkt 
• Vejvisning/piktogrammer til Lakolk og Sønderstrand 

 



 

Nyt fra medlemmerne i følgegruppen herunder opfølgning på sidste møde herunder 
• Strategi Forskøn Ankomsten:  Formidling på vigepladser på Rømødæmningen  

 
Indstilling 
Det indstilles, at orienteringssagerne drøftes og tages til efterretning. 

 
Beslutning 
Orienteringen blev taget til efterretning 
 
Fra Tønder Kommune orienterede, at 

• der har været afholdt udbud for hotelgrund på Lakolk. Der ses nu på næste skridt. 
• lokalplanen for Kongsmark er nu godkendt. På sigt arbejdes med en temaplan for 

bevaringsværdige bygninger. 
• Vi er ved at undersøge mulighed for brug af badepunktsflag i stedet for det 

nuværende blå flag 
 

Medlemmerne i følgegruppen orienterede 
• Christiane orienterede om dialogen om Medborgerhuset Rømø Skole, hvor der 

tænkes nye tanker om det fremtidige samlingspunkt 
• Bente orienterede om ny lokalplan for området ved Tønnisgård 
• Henrik orienterede om forslaget til formidling på vigepladser på Rømødæmningen  

 
 

3. Forslag til arbejdsplan v. Karsten 
  

Det drøftes løbende, om der er behov for tilretning. 
 

Følgende er prioriteret til drøftelse i 2022: 
• Vandreturisme ved Turistforeningen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Udvikling af opholdssteder i naturen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Aktiviteter i Naturen/Permanente udendørs aktiviteter (Styrk naturoplevelsen/ 

Styrk Bymiljøet) – er igangsat 
• Formidling på vigepladser på Rømødæmningen (Forskøn Ankomsten) – er 

igangsat 
• Temadrøftelse om erhvervsudvikling (Styrk Bymiljøet) 
• Evaluering af Initiativpuljen (Saml Kræfterne) – er igangsat 

 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter behov for redigering og opfølgning på årsplanen. 
  
Beslutning 
På næste møde 

• sættes temadrøftelse om erhvervsudvikling på dagsorden efter aftale med Peter. 
• foretages en prioritering af opgaver for 2023 

 
 

4. Strategi Styrk Naturoplevelsen, Aktiviteter i Naturen og Strategien Styrk 
Bymiljøet Permanente udendørs aktiviteter v. arbejdsgruppe, Colin og Conny 
  
På følgegruppemødet den 28. januar 2022 besluttedes at nedsætte en arbejdsgruppe 
om Aktiviteter i Naturen/Permanente udendørs aktiviteter (Styrk Naturoplevelsen/Styrk 
Bymiljøet). Gruppen orienterede om et oplæg på mødet den 22. august 2022, hvor det 
besluttedes, at arbejdsgruppen, Colin og en repræsentant fra Rømø Stier kunne mødes 
til en kvalificering af oplægget. 
 



 

Gruppen har på den baggrund peget på, at der som forslag kan arbejdes videre med 
aktiviteter, der støtter mere direkte op om allerede igangsatte aktiviteter frem for at 
der udvikles nyt fra bunden. 
 
På mødet vil Conny give en orientering om 

• Rømø Stier: status for ruten på Nordøen/Rømø rundt  
• Juvre Engsø projektet 

På den baggrund drøftes muligheder for rast og ophold samt formidling. 
 

Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter muligheder og aftaler den videre proces. 
 
Beslutning 
Drøftet og arbejdes videre med muligheder 

 
 

5. Vi støtter Rømø 
  

På følgegruppemødet den 22. august 2022 aftaltes at Henning og Colin undersøger 
mulighed for en ”Vi støtter Rømø” ordning.  Henning, Colin og Henrik orienterer om et 
oplæg til dette. 

 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter oplægget og aftaler den videre proces.  
 
Beslutning 
Udsat til næste møde 

 
 

6. Rømø Dæmningens 75 års jubilæum i 2023 
  

Opførelsen af Rømødæmningen færdiggjordes i 1948 og i 2023 kan markeres dens 75 
års jubilæum. 
 
Forskellige aktører planlægger aktiviteter, som relaterer sig til Rømø dæmningen i 
jubilæumsåret. Men der er ingen aktører, der har påtaget sig en tovholderrolle til at 
planlægge og koordinere jubilæumsaktiviteter. 
 
For at samle og styrke opmærksomheden på jubilæet, kan Tønder Kommune samle en 
koordineringsgruppe, der får til opgave at koordinere aktiviteter, der kan støtte op om 
jubilæet. Koordineringsruppen kan komme med oplæg til en egentlig markering og 
påtage sig at koordinere andre aktiviteter, der kan ses i sammenhæng med 
dæmningens jubilæum. Der er således allerede flere indsatser, der omhandler Rømø 
dæmningen/Rømø planlagt til 2024, herunder er bla. næste etape af Rømø Rundt stien, 
indvielse af Juvre Engsø og cykelsti, formidling på vigepladser på Rømø dæmningen, 
ombygning af kryds ved Tvismark mv. 
 
Det foreslås, at gruppen nedsættes af følgegruppen for Rømø Udviklingsplan og 
sekretariatsbetjenes af Tønder Kommune. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at der nedsættes en koordineringsgruppe udpeget af følgegruppen. 

  
Beslutning 
Colin deltager i gruppen, øvrige medlemmer kan vende tilbage snarest. 



 

 
7. Kommunikation  

  
Under punktet drøftes behov for kommunikation. 

  
Indstilling 
Det indstilles, at konkrete kommunikationsbehov drøftes. 

  
Beslutning 
Evt. kommunikation om fejring af Rømø Dæmning 

 
8. Evt. og ønsker til kommende møder 

Næste møde afholdes den 26. januar 2023 kl 8.30 på Rådhuset i Tønder 


